
Tednikova tribuna aktualnih vprašanj 
P r e d volitvami delavskih svetov 

Na seiah delavskih svetov nai bi govorili bolj preprosto in razumljivo 
Ko se pripravljamo na volitve novih 

delavskih svetov, je tako v sindikalnih 
koi tudi v drugih organizacijah to vpra
šanje v ospredju. Znana je splošna ugo
tovitev, da smo v preteklih letih, od
kar smo izvolili prve delavske sveie, 
dosegli na vseh področjih ogromne 
uspehe. Tega se mi vsi sikupaj v celoti 
zavedamo in o tem gre glas tudi pre
ko naših meja. V teh razpravah, ko se 
pripravljamo na volitve, pa je skoraj 
povsod govora tudi o slabostih, seveda 
največkrat o splošnih, manj o konkret
nih. Prav o teh bi hotel napisati nekaj 
besed. 

Naj začnem kar pri sklicevanju sej 
in zasedanj. Običajno se sklicuijejo en 
ali dva dni pred zasedanjem z vabili, 
kjer je naveden predlog dnevnega reda. 
Prav tu, se mi zdi, je velika pomanj
kljivost v tem, da člani delavskega 
sveta ne dobe v roke hkrati tudi celot
nega poročila ali vsaj izvlečke tistih 
vprašanj, katere bodo na seji obravna
vali. Nikakor namreč ne moremo pri
čakoval, da bo povprečen delavec, 
član DS moral ob čitanju in poslušanju 
poročevalcev na seji DS pravilno d o 
jemati in presojati vrsto problemov in 
številk iz komerciale, računovodstva 
itd. Okoli teh pa običajno še kar mr
goli vrsta različnih tujk, za katere vča
sih tudi izobraženi ljudje ne vedo nji
hove prave razlage, kaj šele, da bi to 
moral razumeti navaden delavec. Za 
iistega, ki to poroča, je to enostavno, 
sej v tem stalno dela in niti ne ve, da 
ga člani DS le malo razumejo. Kar po -
slušajmo poročila iz računovodstva, ko
liko je tujih izrazov od kontov, deviz, 
kurzov do fondov, pa v komerciali od 
kalkulaciij do formiranja cen itd. Vse to 
bi se dalo mnogokrat povedati tudi v 
slovenskem jeziku, seveda s potrebni
mi pojasnili in bi taka razlaga prav g o 
tovo dosti koristila ter stvari poeno
stavila. 

Podobno je tudi s številikami, ki so 
sicer neizogibne, vendar si jih tudi pri 
najboljši volji dostikrat ni mogoče za
pomniti. Kako naj torej pričakujemo od 
članov DS, da naj po seji v kolektivu 
poročajo, saj si niti najbolj osnovnih 
številk ne morejo zapomniti, ker jih je 
dostii<rat preveč. Če bi vsa ta poročila 
poprej razmnožili, številkam dodali po
trebna pojasnila brez nepotrebne upo

rabe tujih izrazov, bi nedvomno bil 
uspeh pri pravilnem razumevanju in 
presoji določenih vprašanj dosti večji. 
Dostikrat se namreč čudimo iemu, da 
se delavci-člani DS, premalo oglašajo 
k razpravi. Prizinati je treba, da bi ta 
bila dosti bolj razgibana, če bi vsa po 
ročila bila podana v razumljivem je
ziku, tako pa si marsikdo že skoraj 
ne upa vprašali za potrebne obrazlo
žitve, čeravno to morda ni pravilno. Iz 
tega sledi, da nekateri glasujejo za do 
ločeno stvar pač zato, ker to store tu
di ostali, ne glede na to č e je njim 
prav ali ne. 

Ze prej sem pisal o širokih dnevnih 
redih, ki na eni seji zajemajo vrsto 
važnih vprašanj in nalog. V takem pri
meru je pravilno presojanje še toliko 
težje, zasedanje delavskega sveta kot 
najvišjega organa v podjetju pa posta

ne na tak način bolj formalnega zna
čaja kot pa resničnega zavestnega od 
ločanja. Razumljivo je, da take stvari 
pasivizirajo člane DS. 

Posebno vprašanje ije tu izbira časa 
za zasedanje in način obravnavanja. So 
še tu in tam primeri, ko se naravnost 
mudi, da bi zasedanje potekalo v čim 
večji naglici, brez širše potrebne raz
prave in objasnit, kar povzroča celo 
vrsto nejasnosti. 

Se na eno stvar bi hotel opozoriti. 
To je pojasnjevanje gotovih ukrepov 
oblastnih organov v našem gospodar
stvu. 5rez dvoma so ti nujni in so kot 
taki tudi potrebni. Da bi pa te ukrepe 
razumeli s širšega stališča, bi morali 
člani DS v večji meri zasledovati c e 
lotno našo gospodarsko politiko, kar 
bi jim omogočalo lažje razumevanje 
določenih ukrepov in boljšo ,presojo 
posameznih vprašanj v lastnem podjetju. 

Morda bo kdo rekel, da so gornje 
stvari več ali manj tehničnega značaja 
in v našem delavskem upravljanju niso 
tako važne. Vsekakor pa je treba ra
zumeti, da mora biti tudi tu določen 
red. Čim bolj ko te stvari zanemarjamo, 
toliko večja je tudi škoda, saj najvišji 
organ v podjetju mora o stvareh, o ka
terih odloča in sklepa, biti podrobno 
poučen. Zato ne sme biti škoda, če b o 
mo porabili nekaj papirja več za pre
pis poročil in njihovo obrazložitev, če 
bodo posamezni poročevalci morali 
bolj razumljivo poročati in na vse zad
nje, da bo za vse to tudi dovolj časa 
brez iposebne naglice. Seveda pa so 
razen DS za vse to odgovorne tudi sin
dikalne organizacije, ki so pač doJžne 
skrbeti, da se delavsko upravljanje od 
vija tako, da bo io čim bolj razumlijivo 
vsem delavcem. L. V. 

V konjiški oblini se pripravljajo 
na volitve delavskih svetov 
V večini .podjetij v Slov. Konjicah in 

okolici se zadnji čas aktivno priprav
ljajo na volitve novih delavskih svetov. 
Volitve bodo deloma že v tem, deloma 
pa v prihodnjem mesecu. Poleg ocene 
dosedanjega dela je najbolj razgibana 
razprava o kandidatih, ki jih bodo sin
dikalne podružnice predlagale na svo
jih listah. Več volilnih enot bodo imeli 
le pri lesno-industrijskem podjetju v 
Konjicah, ki ima svoje obrate še v 
Slov. bistrici in v Oplotnici. Delavski 
svet je na zadnji seji že določil, ko
liko članov bo izvolil vsak obrat, da 
bodo ti enakomerno zastopani. 

Sindikalni svet je ta teden sklical 
tudi posvetovanje vseh predstavnikov 
DS in UO ter sindikalnih .podružnic, 
kjer so še posebej obravnavali tekoče 
naloge pred volitvami. Tu je bilo še 
posebej govora o upravljanju v manj
ših podjetjih, ki imajo le upravne o d 
bore, pa še ti se poredko sestajajo. 
Sindikalne podružnice obrtnih delavcev 
bodo ob ipomoči sindikalnega sveta 
morale skrbeti, da pride tu delavsko 
upravljanje močneje do izraza, saj se 
različne napake ob njihovi nedelavnosti 
kaj rade pojavljajo. 

L. V. 

Šentjur praznuje 

V nedeljo bodo prebivalci Šentjurja pri Celju že drugič prazno
vali svoj krajevni praznik. Kot lani bodo 18. marec tudi letos proslavili 
na svečan način ter se tako oddolžili spominu padlih borcev. 

Za dan praznovanja so si izbrali 18. marec kot spomin na ta dan 
v letu 1944, ko sta na pobočjih Resevne padla članica okrožnega komi
teja SKOJ, Cvetka Jerin in član Glavnega štaba partizanskih enot Slo
venije pri odseku za veterino, Dušan Lah. Ob tej priliki je padlo tudi 
preko 120 partizanov iz II. bataljona Kozjanskega odreda, prav tako na 
pobočjih Resevne. 

S praznovanjem krajevnega praznika bodo v Šentjurju pričeli že 
na predvečer praznika. Tako bo v soboto zvečer v dvorani prosvetnega 
doma svečana akademija. Spored bodo izvajali člani domačega prosvet
nega društva, nižja gimnazija in drugi. Ob tej priliki bodo razdelili 
nagrade borcem in aktivistom, ki jih je pripravila organizacija ZB. 

V nedeljo zjutraj na dan praznika, bo po budnici godbe Železarne 
Store spominska svečanost na trgu v Šentjurju. Po proslavi bo skupen 
pohod na Resevno, združen z obiskom partizanskih hiš na tem področju. 
Na mestu, kjer sta jjadla Jerinova in Lah, bo spominska svečanost in 
polaganje vencev. 

Tako nameravajo tudi letos v Šentjurju prav svečano proslaviti 
svoj krajevni praznik. 

(t) 

Zamisel o ustanovitvi lastnega denarnega 
zavoda je bila pravilna 

KREDITIRANJE ZADRUŽNIŠTVA SI UTIRA NOVO POT 

Pretekli torek je bil v novih prostorih OZZ v Celju I. redni občni 
zbor okrajne Zadružne hranilnice in posojilnice. Zbora sta se poleg 58 
delegatov kmetijskih zadrug udeležila tudi direktor Zvezie 'zadružnih 
hranilnic in posojilnic LRS, tov. Pavel Avbelj in podpredsednik OLO 
Celje, tov. Miran Čvenk. 

Zadružno hranilnico in posojilnico v 
Celju so ustanovili pred 16 meseci. Iz 
poročila upravnega odbora o poslova
nju tega denarnega zavoda, ki ga je 
podal predsednik upravnega odbora, 
tov. Franc Lubej, in razprave povze
mamo, da je zamisel o ustanovitvi last
nega zadružnega denarnega zavoda bila 
pravilna in koristna. Predvsem si kre
ditiranje v zadružništvu utira s tem 
novo pot. Zadružništvo se je namreč 
v zadnjih letih ob podpori družbe in 
zaradi raznih olajšav močno okrepilo, 
tako materialno kot organizacijsko. Za
druge v celjskem okraju ustvarjajo zdaj 
že tolikšna sredstva, da so se preteklo 
leto lahko s temi sredstvi v celoti sa
me kreditirale in finansirale. 

Med Zadružno hranilnico in p>osojil-
nico in zadružnimi organizacijami so 
se takoj po ustanovitvi ustvarili nepo
sredni stiki, potrebni za uspešno de
narno in kreditno poslovanje, zlasti pa 
za zbiranje vseh potrebnih denarnih 
sredstev in za pravilno ugotavljanje 
kreditnih iKitreb. 

2^družni denarni zavod si je uspešno 
utiral svojo pot in se brez posebne pro
pagande uveljavil tako med kmečkimi 
prebivalci kot med delavci, študenti in 
drugimi. Za kmečkimi prebivalci je naj
več vlagateljev iz vrst dijakov in 
učencev. Zaradi tega namerava Zadruž-
^ hranilnica in posojilnica ustanoviti 
v vseh večjih šolah okraja dijaške bla
gajne, da bi se mladina navadila na 
varčevanje, hkrati pa bi se s tem vzgo
jil podmladek bodočih vlagateljev. V 
celoti so se hranilne vloge pri hranilno-
jfreditnih odsekih, Zadružni hranilnici 
in p«sojilnici v Celju ter pri hranilni
cah in ix)sojilnicah kmetijskih zadrug 
<ivignile v preteklem letu za okoli 151 
•ttiiliJonov dinarjev. Vzrok temu je pred
vsem v tem, da se je večina zadrug 
•ločno okrepila s solidnim delom in da 

zadruge dejansko postale ugleden 
gospodarski činitelj na vasi. 

V razpravi je med drugimi sodeloval 
•^di direktor Zveze zadružnih hranil
nic in posojilnic LR Slovenije tov. Pa
vel Avbelj. Dejal je, da je zdaj v Slo-
yeniji 11 okrajnih Zadružnih hranilnic 

posojilnic, 8 njihovih podružnic v 
^daljenih krajih in 620 hranilno-kre-
oitnih odsekov pri kmetijskih zadrugah. 

tej priložnosti je nakazal tudi v lo-
So in naloge zadružne kreditne dejav
nosti. Predvsem je skrb zadružnih de

narnih organizacij v tem, da zbirajo 
sredstva kmečkih prebivalcev, skrbijo 
za potrebna sredstva za kmetijstvo in 
da se lastna zbrana in družbena sred
stva kar najbolj koristno uporabijo. 
Hkrati pa je pohvalil dosedanjo dejav
nost Okrajne zadružne hranilnice in 
posojilnice v Celju, ki je to vlogo pra
vilno razumela in ki je v kratkem času 
zbrala le nekaj manj kot polovico vseh 
vlog pri zadružnih denarnih organizaci
jah v Sloveniji. 

Na kraju so izvolili nov 11-članski 
upravni odbor in 3-članski nadzorni 
odbor ter 6 delegatov za občni zbor 
Zveze zadružnih hranilnic in posojilnic 
LRS. 

Z REDNE LETNE SKUPŠČINE PODRUŽNICE ZAVODA ZA SOCIALNO ZAVAROVANJE V 2ALCU 

Dovolj je bilo hlapcev Jernejev 
PODJETJA IN USTANOVE BI MORALE 
SOCIALNEMU ZAVAROVANJU 

NUDITI VEČJO POMOČ 

V Žalcu so se pred dnevi zbrali d e 
legati na letno skupščino Zavoda za 
soc. zavarovanje za območje podruž
nice v Žalcu. Iz poročil povzemamo, da 
je podružnica lani dobro opravila vse 
naloge, ki so jih T^rinesle številne ured
be s področja socialnega zavarovanja. 
Medtem ko so lokalni oblastni organi 
podružnici pri njenem delu pomagali, 
pa te pomoči ni bilo dovolj čutiti od 
mnogih podjetij in ustanov. Zlasti ne
kateri upravni odbori in delavski sveti 
niso s pravilnega stališča razumeli po
men socialnega zavarovanja. 

PRI KMETIH SO UGOTOVILI VEČ 
PRIMEROV GROBEGA IZKORIŠČANJA 

Na področju socialnega zavarovanja 
so ugotovili še vedno nekaj izkorišča
nja. Predvsem kmetje ne prijavljajo g o 
spodarskih pomočnikov in pomočnic. 
Največkrat se izgovarjajo, da imajo te 
ljudi zaposlene iz usmiljenja, ali pa da 
so duševno omejeni in zaradi tega ne
sposobni za delo. Taki primeri zaslu
žijo ostro obsodbo, saj gre za grobo 
izkoriščanje človeka po človeku. Kmet
je tudi skušajo prijavljati take primere 
kot gospodinjske pomočnice, ker je za 
le-te prispevek nižji za 1.150 din me
sečno. Takim kmetom radi nasedajo tu
di uslužbenci občinskih in krajevnih od
borov, ki izdajajo o tem nepravilna po-
trditla. Saj ni mogoče verjeti, da bi na 

posestvu s 5 ali več hektari kmetje za-
poslevali ljudi le za gospodinjska dela, 
kjer je treba opravljati pretežno kme
tijska dela. Takih primerov so lani na 
območju podružnice ugotovili preko 
800 in so bili skoraj vsi predlagani v 
kaznovanje sodniku za prekrške. 

TEŽIŠČE DELA BO TREBA USMERITI 
V PREVENTIVNO SLUŽBO 

Na skupščini so grajali tudi delo ne
katerih zdravstvenih postaj, ki z nego
spodarskim poslovanjem bremenijo da
jatve socialnega zavarovanja. To velja 
predvsem za zdravstveno postajo na 
Vranskem, kjer večkrat odreja stalež 
bolničarka, ki ni za to strokovno pri
stojna. Nujno se pri takih primerih vsi
ljuje vprašanje, če gre vedno za pra
vilno uporabo sredstev socialnega zp-
varovanja. Podobno je v zobni ambu
lanti na Polzeli, kjer so zobofehnična 
dela večkrat tako slabo izvršena, da 
jih je treba po nepotrebnem večkrat 
obnavljati, kar bremeni sredstva social
nega zavarovanja. 

V bodoče bo treba več sodelovati s 
podjetji, ustanovami in družbenimi or
ganizacijami ter delo usmeriti v pre
ventivno službo v zdravstvu. To po
meni, da bi bilo koristno zlasti po pod
jetjih okrepiti zaščitno službo. S tem 
bi prihranili družbi velike vsote denar
ja, podjetje bi pa imelo zdravega č lo 
veka. Obsodbe vreden je primer v ne
kem podjetju, kjer je delavcu stroj o d 
rezal 3 prste. Ko se je delavska in
špekcija zanimala za ta primer, so se v 
upravi podjetja čudili, zakaj se za to 
zanimajo, češ, lo ni niČ hudega, saj mu 
je odrezalo samo 3 prste. Hkrati pa je 
bil primer, da je delavec, ki je naslonil 
kolo ob zid upravnega poslopja, plačal 
100 din kazni, ker je puščanje koles 
zara<ii okvare zidu bilo prepovedano. 
Mislimo, da je komentar odveč. 

Podjetja bodo morala bolj skrbeti tu
di za delavce, ki so pret)oleli težke b o 
lezni in za polovične rentnike. Le-le bi 
bilo treba primerno zaposlili, ne jih pa 
puščati v celoii v breme socialnega za
varovanja. 

Šoštanjska konfekcija bo likvidirana 
K O L E K T I V 2E 3 M E S E C E N I P R E J E L P L A C E 

Okrajni zbor proizvajalcev celjskega 
okraja je na osnovi predloga posebne 
komisije sklenil, da je treba šoštanjsko 
»Industrijo ^^konfekcije, galanterije in 
gumbov SIK« takoj prisilno likvidirati, 
ker bi z nadaljnjim obstojem tega pod
jetja samo iz dneva v dan rastla škoda 
za skupnost. 

Da je podjetje šlo rakovo pot je pri
pisati nesposobnosti direktorja in ko
merciale, hkrati pa v tem podjetju de
lavsko samoupravljanje sploh ni prišlo 
do veljave. Podjetje ima v zalogi pre
cejšnje količine izdelkov, predvsem sla
bih, ki predstavljajo nekurantno blago. 
Prav zaradi take zaloge smatra komi
sija, da bo dejanska izguba podjetja na
rasla na preko 18 milijonov din. 

Posledice slabega gospodarjenja zelo 
hudo občuti kolektiv sam. Delavci že 
od decembra niso prejeli redne plače, 
poleg tega pa je bilo okrog 40 ljudi v 
tem času že odpuščenih. Celotni kolek
tiv šteje preko 200 ljudi, od tega dela 
približno polovica v obratu konfekcije, 
druga polovica pa je zaposlena pri pro
izvodnji gumbov in galanterije. 

Zguba je nastala predvsem pri kon
fekciji. Zato je okrajni zbor proizva
jalcev mnenja, da naj občina po izved
bi prisilne likvidacije takoj ustanovi 
novo podjetje za galanterijske izdelke 

in gumbe. Nadalje so sklenili, da je tre
ba kolektivu izi)Jačati 60 odstotne pla
če, kot jih določa zakon. Stroške za pla
če v višini preko 4,2 milijona din bo 
morala kriti občina oziroma okraj. 

-ko-

Občni zbori Socialistične zveze 

V občini Šentjur 
POVEČANJE ČLANSTVA — OBRAVNAVA PEREČIH PROBLEMOV — 

OBČNI ZBORI SO RAZGIBALI ČLANE 

Letošnji občni zbori vaških organi
zacij SZDL v občini Šentjur pri Celju, 
ki potekajo prav te dni, so precej raz
gibali člane organizacij. Na celotnem 
področju občine je 33 vaških organiza
cij, ki štejejo že preko 4100 članov. 
Vendar pa to število ni še zadovoljivo, 
ker je razmerje med člani in volivci v 
občini še vedno v nesorazmerju. Tako 
je v SZDL vključenih le dobrih 52% 
vseh volivcev, kar je vseeno še malo. 

Zato so letošnji občni zbori kar naj
več pozornosti posvetili povečanju šte
vila članov. Med sklepi, ki jih spreje
majo vaške organizacije je prav go

tovo najvažnejši oni, ki govori o spre
jemu novih članov. Mnogokje so že v 
času priprav na občne zbore mnogo na
pravili v tem pogledu ter so lahko na 
samih občnih zborih sprejemali nove 
člane. Tako so jih na novo sprejeli že 
preko 240. Številka sicer ni tako visoka, 
je pa odraz prizadevanja organizacij 
SZDL v občini, da se število članstva 
poveča. Med najboljšimi organizacijami 
na tem področju je brez dvoma organi
zacija v samem Šentjurju, ki je spre
jela 105 novih članov. Tako je na pod
ročju te organizacije že vključenih pre
ko 95% volivcev. 

Kot so nekatere organizacije do sedaj 
mnogo napravile, jih je še nekaj, ki 
vključevanju ne posvečajo dovolj i)0-
zornosti. Takšno stanje je predvsem 
v Slivnici, Dramljah, delu Ponikve in 
še ponekod. Najslabše pa je v Tratni 
pri Grobelnem in Vezovju pri Kalobju. 
Tu vlada precejšnja nedelavnost član
stva SZDL pa tudi samega odbora. 

Udeležba na občnih zborih je zado
voljiva. Člani so na zborih mnogo raz
pravljali ter ponekod stavljajo korist
ne predloge, tako za delo organizacij 
SZDL kot v drugih vprašanjih. Povsod 
jO govora o povečanju članstva. 

V hribovitih predelih občine so mno
go razpravljali o potrebah elektrifika
cije. Precej krajev, posebno oddaljenej
ših, je še brez elektrike ter je tako 
razumljivo, da se o tem mnogo raz
pravlja. Želijo si več pomoči občine in 
okraja, vendar pa bodo morali tudi sa
mi prebivalci več prispevati za ta dala 
in ne samo čakati na pomoč od dru
god. 

Do sedaj so imeli občne zbore že v 
27 organizacijah SZDL. V ostalih pa 
potekajo te dni ter bodo tako kmalu 
že zaključeni. 

(t) 

V konj iški občini so lani izdal i 44 mi l i jonov 

din Z3 po t rebe socia lnega zanarovan ja 
Pretekli teden se je v Slovenskih Ko

njicah prvič sestala novoizvoljena skup
ščina za socialno zavarovanje. Ta or
gan mpravlja z velikimi družbenimi 
sredstvi. Pri 68 delodajalcih iz sociali
stičnega sektorja in 102 iz zasebnega 
sektorja je bilo lani na koncu leta 
2.739 zaposlenih, med njimi nad 700 
žensk. Lani so zavarovancem izplačali 
nad 44 milijonov din, in sicer največ za 
plačilo bolniških stroškov v bolnicah, za 
hranarino okoli 9 milijonov din in za 
ambulantne preglede preko 5 milijonov 
din. Lani je prejemal vsak zavarovanec 
hranarino za 9 dni in je bilo izvršenih 
33.000 ambulantnih pregledov, za zdra
vila pa je bilo izdanih 21.000 receptov. 
V konjiških podjetjih je bilo lani 421 
večjih in manjših nezgod, največ pa jih 
je bilo v tovarni usnja, pri gradbenem 
podjetju in gozdnem obratu. Pri kon

troli bolnikov so ugotovili 93 ali 4,65% 
simulantov. Te so takoj izločili iz bol
niškega staleža. Vendar bi bilo potreb
no za take uvesti ostrejše kazni. Tudi 
pri dodeljevanju otroškega dodatka so 
ugotovili nekaj napak in je bilo lani 
zaradi lega preveč izplačano za več 
kot 5 milijonov din. 

Člani skupščine so bili mnenja, da bo 
treba nabaviM rentgenski aparat in nad
zidati ambulanto. Letos jpredvidevajo, 
da bodo tudi v Ločah dobili zdravnika, 
kar bo olajšalo delo konjiškim zdrav
stvenim delavcem. 

L. V. 

C E L J S K I TEDNIK 
V VSAKO mSO! 


